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ІТАЛЬЯНСКАЕ
ХРЫСЦІЯНСТВА

ДА ЕЎРАЗВЯЗУ ЯШЧЭ ДАЛЁКА

НІ КРОКУ НАЗАД, НІ КРОКУ НАПЕРАД
ЦІ ЗМЕНЯЦЬ СЁЛЕТНІЯ ВЫБАРЫ СІТУАЦЫЮ Ў БЕЛАРУСКІМ ГРАМАДСТВЕ?

Адразу ўслед за падпісан-
нем указу аб правядзенні
выбараў 28 верасня
Аляксандр Лукашэнка
падпісаў дэкрэт з груваст-
кай фармулёўкай: “Аб
членах Цэнтральнай
камісіі Беларусі па
выбарах і правядзенні
рэспубліканскіх рэферэн-
думаў з правам дарадча-
га голасу пры правяд-
зенні выбараў дэпутатаў
Палаты прадстаўнікоў
Нацыянальнага сходу
чацвёртага склікання”.
Сутнасць жа дэкрэту
вельмі простая — палі-
тычныя партыі змогуць
накіроўваць сваіх
прадстаўнікоў у Цэнт-
ральную і рэгіянальныя
выбарчыя камісіі. Для
інфармацыі: у 2006 годзе
сярод 7200 чалавек ва
ўсіх выбарчых камісіях
рознага кшталту прысут-
нічаў усяго  адзін (!)
прадстаўнік апазіцыі.

Кіраўнік  дзяржавы  да
пусціў нават магчымасць няз
начнага прадстаўніцтва апаз
іцыі ў будучым парламенце:
“Калі там будзе некалькі апа
зіцыянераў,  ад  гэтага  наш
парламент не сапсуецца.  Іх
усё адно будзе меншасць”.

Што гэта — істотная зме
на ў правілах гульні, паводле
якіх улада будуе ўсе без вык
лючэння выбарчыя кампаніі

ў краіне? Ці звычайная дыма
вая заслона для Захаду, які
збіраецца пільна сачыць за
хадой гэтых выбараў  і ў за
лежнасці ад  іх вынікаў выз
начыцца ў адносінах да Бе
ларусі?

Спачатку паспрабуем ра
забрацца, з чым і як збіраюц
ца  ісці  на  гэтыя  выбары
ўлада і яе апаненты.

УЛАДЫ: МЫ НЕ

ЗБІРАЕМСЯ САСТУПАЦЬ!
На нядаўняй сустрэчы са

студэнцкай моладдзю краі
ны той самы Аляксандр Лу
кашэнка  з  уласцівай  яму
шчырасцю заявіў, што “нам
патрэбны талковыя, працав
ітыя  людзі,   якія  дзесьці
аралі,   будавалі,   вучылі”.
Людзей, “якія ў сваім жыцці
нават не забілі кала”, гарант
Канстытуцыі  настойліва
параіў  абыходзіць  бокам.
Відаць, пад апошнімі трэба
разумець “прафесійных апа
зіцыянераў, якія жывуць за
кошт  сродкаў  замежнага
паходжання”. Каб тыя адра
зу ясна ўяўлялі ступень сва
ёй актыўнасці падчас выба
раў, было дадзена адпавед
нае  даручэнне  Камітэту
дзяржкантролю. Не сакрэт,
што  склад  будучай  ніжняй
Палаты  ўжо  сфармаваны,
адпаведныя спісы складзе
ныя.  Нават  гендэрная  рас

кладка (70 адсоткаў мужчын
і 30 жанчын) — вось да чаго
дайшлі ў сваім дэмакратыз
ме  нашы  ўлады  —  захава
ная. Прынамсі, такая схема
дзейнічала падчас апошніх
парламенцкіх выбараў, ды й
не  толькі  апошніх.   Для  яе
зменаў  няма  ніякіх  сур’ёз
ных падставаў, лічыць палі
толаг Сяргей Нікалюк:

—  Сумленныя  выбары  ў
такой сістэме проста немаг
чымыя, паколькі проста мо
гуць зламаць гэтую сістэму.
Што  тычыцца пэўных  заха
даў у дэмакратызацыі цяпе
рашняй парламенцкай кам
паніі ,   то  гэта  стварэнне
ілюзій для Захаду, не болей.
Аляксандр Лукашэнка хоча,
каб будучы парламент цал
кам паўтараў цяперашні —
максімальна  абрэзаны  ў
правах  і  ініцыятывах, абса

лютна лаяльны  і паслухмя
ны выканаўчай уладзе.

Такім  чынам,  у  лагеры
ўлад застаецца только адна
інтрыга. Ці праявіцца восен
ню  ва  ўсёй  сваей  “моцы  і
прыгажосці” грамадскае аб’
яднанне “Белая Русь”, якое
вуснамі  свайго  кіраўніка  і
адначасова міністра адукаціі
Аляксандра Радзькова заяві
ла  аб  гатоўнасці  “прыняць
самы актыўны ўдзел у буду
чых парламенцкіх выбарах”?

Сяргей Нікалюк перакана
ны, што адназначна не:

— Нашаму кіраўніку краі
ны пасрэднікі ў стасунках з
электаратам не патрэбныя.
Так можна і згубіць некалькі
адсоткаў уласнай папуляр
насці,  а  галоўнае,  паўнату
ўплыву  на  беларускае  гра
мадства.
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2 Апытанне

КАЛІ Б ВЫБАРЫ БЫЛІ ДЭМАКРАТЫЧНЫМІ,
ШТО ПАВІНЕН БЫЎ БЫ ЗРАБІЦЬ ПАРЛАМЕНТ?
УЛАДЗІМІР АРЛОЎ, ПІСЬМЕННІК:

“ВЯРНУЦЬ ПАРЛАМЕНЦКУЮ РЭСПУБЛІКУ”
У першую чаргу, дэпутаты павінны ператварыць Беларусь

у парламенцкую рэспубліку. Дзе прэзідэнт выконвае най
перш прадстаўнічыя функцыі.

ІЛЛЯ, ЛЕКАР:

“ПРЫНЯЦЬ ЗАКОН АБ ЛЮСТРАЦЫІ”
Трэба прыняць закон аб люстрацыі, як гэта было ў су

седніх краінах. Калі ласка, шаноўныя суддзі, якія давалі “суткі”,
чыноўнікі, якія змагаліся з нацыяналізмам, міліцыянты, што
“зачышчалі” нашы чыстыя вуліцы, працуйце дворнікамі, такс
істамі і медсёстрамі. Пра дзяржаўныя пасады забудзьцеся на
заўжды. У свой час, за Шушкевічам, гэта зроблена не было.
Толькі пасля гэтага нешта можна будзе нармальна рабіць.
Але за свае грахі трэба адказваць пры жыцці. Каб другім была
навука.

ЛЯВОН ВОЛЬСКІ, ЛІДЭР ГУРТА “НРМ”:

“НЕ СВАРЫЦЦА”
Калі ўявіць, што туды патрапілі нармальныя людзі, дык яны

мусяць зачыніцца, і сядзець пры зачыненых дзвярах, пакуль
не падпішуць пагадненне, што яны не будуць хаця б цягам
некалькіх месяцаў сварыцца. І будуць працаваць у інтарэсах
Беларусі, а не сваіх партыяў і фракцыяў. Могуць падпісацца
крывёю. Каб было больш дзейсна. Каб не хацелася ізноў рас
пачынаць сваркі і звадкі. Тады, можа, і ўдалося б выпрацаваць
агульную дактрыну далейшага нашага існавання. Іншага я за
раз нічога не бачу.  І паменей трэба адраджэнцкага раман
тызму. Паболей прагматызму і здаровага бачання рэчаў, якія
ёсць на сёння. А рамантызм сёння будзе толькі шкодзіць.

ВАЛЯНЦІН, ПРАДПРЫМАЛЬНІК:

“Я НЕ ВЕРУ, ШТО Ў ПАРЛАМЕНТ

ПАТРАПЯЦЬ НАРМАЛЬНЫЯ ЛЮДЗІ”
Ён павінен зрабіць канстытуцыйную рэформу. Гэта зна

чыць, скасаваць пасаду прэзідэнта. Бо пры нашай палітычнай
культуры любы, самы прагрэсіўны прэзідэнт абавязкова пе
ратворыцца ў дыктатара. Але ж я не веру ў тое, што пры са
май дэмакратычнай працэдуры выбараў у парламент патра
пяць нармальныя людзі. Бо беларусы не жывуць палітычным
жыццём. Яны жывуць сваімі “соткамі”, пенсіямі і пасадамі. А ў
дзевяностых гадах бээнэфаўцаў выбралі не дзякуючы нацы
янальнай свядомасці. Гэта было свята непаслушэнства пасля
развалу СССР.

УЛАДЗІМІР МАЦКЕВІЧ, ПАЛІТОЛАГ:

“ПРОСТЫЯ РЭЧЫ”
Самыя простыя рэчы – вывучыць на памяць словы гімну,

вывучыць дзяржаўныя сімвалы і ведаць, адкуль яны паход
зяць. Спачатку еднасць на ўзроўні эмоцыяў і пачуццяў. І по
тым – еднасць на ўзроўні праектаў, стратэгіяў і канцэпцыяў.
Таму парламент павінен пачаць з таго, што не зрабіў парла
мент дванаццатага склікання. Які так і не зацвердзіў кансты
туцыйна герб “Пагоню”  і белчырвонабелы сцяг у якасці
дзяржаўных сімвалаў. Было вельмі крыўдна, калі ў свой час

апазіцыя сабрала на Дзень волі каля помніка Купалы не
вялічкі  натоўп  ды  намагаліся  праспяваць  гімн  “Магутны
Божа”. І толькі два дзясяткі чалавек ведалі словы. Ні адна на
цыя не здолее паўстаць, калі 99 адсоткаў насельніцтва не бу
дуць ведаць словы гімну, і, спяваючы, не будуць адчуваць уз
дыму.

СЯРГЕЙ, ПЕНСІЯНЕР:

“ТРЭБА СТАЦЬ БАЧНЫМІ”
Трэба, каб яны сталі бачнымі і чутнымі. Маю на ўвазе вяр

танне трансляцый  пленарных пасяджэнняў на тэлебачанне і
радыё. Пры відэакамерах яны б займаліся справай больш ад
казна. Думалі б, што і як казаць. І, можа, нарэшце з’явіліся б
новыя імёны. А то я, напрыклад, стаміўся назіраць аднаго і
таго ж палітыка.

ВАЛЯНЦІН АКУДОВІЧ, ФІЛОСАФ:

“ЁН СТАЎ БЫ ДБАЦЬ ПРА СЯБЕ”
Мы, чамусь, думаем, што, калі б выбары былі дэмакратыч

нымі, дык Беларусь атрымала б дэмакратычны парламент.
Суцэльная аблуда. Згадайма хаця б, што Аляксандр Лукашэн
ка быў абраны прэзідэнтам самым што ні ёсць дэмакратыч
ным шляхам. Дык вось, той дэмакратычна сфармаваны пар
ламент склалі б, найперш, прадстаўнікі сілавых структураў,
наменклатуры, дырэктарскага корпусу, ценевага бізнэсу і
крыміналу. Да гэтага дадалася б ладная сціжма авантурыстаў
і прайдзісветаў. І сярод іх была б толькі невялікая жменька
палітычных апазіцыянераў з дэмакратычнымі праграмамі.
Натуральна, што гэткі парламент найменш стаў бы думаць аб
дэмакратызацыі і рэфармаванні Беларусі. Найперш ён стаў
бы дбаць сам пра сябе, а значыць пра кансервацыю той сіту
ацыі, якую ён атрымаў у спадчыну. У краіне, дзе адсутнічае
парламенцкая культура, а яе ў нас пакуль і знаку няма, пар
ламент па азначэнні ператвараецца ў зручнае месца для вы
рашэння ўласных задач ды амбіцый.

АД РЭДАКЦЫІ:
Як бачым, у нашых рэспандэнтаў аптымізму – напалам з пе

сімізмам. Можна сказаць, што беларусам бракуе парламенц
кай культуры, каб мець нармальны парламент, а можна – што
беларусы занадта ссумаваліся па гэтай самай парламенцкай
культуры, каб зноў марнаваць свой выбар на парламент не
нармальны. Можна прагназаваць, што ў дэмакратычны парла
мент патрапяць адныя гарылы з прайдзісветамі, а можна да
пусціць, што, наадварот, пасля доўгага прэсінгу з боку ўлады
беларусы будуць выбіраць, сто разоў падумаўшы, ці не новы
гэта хамут ім на шыю. Можна верыць у мудрасць уласнага на
роду, а можна не верыць. У кожным разе, нічога лепшага за
дэмакратыю чалавецтва не прыдумала. Чым сканчаецца “свя
та непаслушэнства” пасля доўгага застою, мы ведаем. І наўрад
ці камусьці захочацца паўтарыць гэты досвед. А гэта значыць,
што сёння на дэмакратычных выбарах мы атрымалі б нашмат
больш сур’ёзны і адказны парламент, чым той, што быў у часе
развалу СССР. Народ варты даверу. Адно што мы не павінны
блытаць народ і тыя дэструктыўныя сілы, што праводзяць у Бе
ларусі антыбеларускую пасутнасці палітыку. Давайце назавем
іх у наступным нумары “Свабоды”:

ЯКІЯ СІЛЫ Ў БЕЛАРУСІ ПРЫНОСЯЦЬ
НАЙБОЛЕЙ ШКОДЫ НАШАЙ ДЗЯРЖАВЕ?
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НАД КРАІНАЙ БЯСХМАРНАЕ НЕБА
ЕЎРА-2008 У МІНСКУ — АБІТУРЫЕНТЫ ПРАВАЛЬВАЮЦЬ ТЭСТАВАННЕ — ЗНЕСЦІ

НАЦЫЯНАЛЬНУЮ БІБЛЯІТЭКУ — 7 СУТАК АРЫШТУ ЗА СУСТРЭЧУ З СЯБРАМІ

Галоўнай падзеяй не толькі
мінулага тыдня, але ўсяго ме
сяца можна лічыць футбольны
чэмпіянат Еўропы. Для мільё
наў заўзятараў, у тым ліку бе
ларускіх, гэта было свята. Ра
давалі сваёй гульнёй і галанд
скія, і нямецкія, і расійскія фут
балісты. Але прыгажэй за ўсіх
гулялі іспанцы, якія і сталі ка
ралямі чэмпіянату ва ўсіх сэн
сах. Тым больш прыкрай выг
лядае “карыда”, якую ўчынілі
заўзятары на Кастрычніцкай
плошчы ў Мінску падчас транс
ляцыі паўфіналу Іспанія-Расія.
Натоўп, які ў бальшыні хварэў
за Расію, пачаў закідваць бу
тэлькамі заўзятараў, якія нава
жыліся хварэць за іспанцаў. У
выніку  міліцыя  забрала  ў  іх
сцяг Іспаніі (падрабязней пра
гэты інцыдэнт – на стар. 6, у
аглядзе друку).

Адкуль жа ўзяцца добрым
манерам і высокай культуры
ў  нашым  грамадстве,  калі
элементарны, базавы ўзро

вень ведаў сярод выпускні
каў  школаў,  выглядае,
імкнецца да нуля.

Пра гэта сведчаць вынікі
сёлетняга цэнтралізаванага
тэставання абітурыентаў,
якое адбылося 1 ліпеня. Пры
мінімальнай колькасці балаў,
неабходных для таго, каб па
даць дакументы ў ВНУ – 20 –
каля 80% не набралі нават  і
паловы. Паводле звестак, якія
прыводзіць  Радыё  Свабода
(www.svaboda.org),  27% абіту
рыентаў здалі тэст па беларус
кай мове ніжэй за 20 балаў,
41%  —  правалілі  расійскую
мову. Па ўсіх прадметах ад
мысловая камісія ў тэрміно
вым парадку знізіла мінімум
па  мовах  —  да  13  балаў,  па
гісторыі — да 16, па матэматы
цы — да 8 балаў. Для ўдзелу ў
тэстах па беларускай мове за
пісаліся 69 тысяч чалавек, рас
ійскай – 107 тысяч, і (што ціка
ва) іспанскай – 496 чалавек.

Ці  варта  здзіўляцца

зніжэнню агульнага ўзроўню
культуры,  ведання  роднай
мовы і  гісторыі, калі прыклад
зняважлівага стаўлення да яе
падаюць дзяржаўныя асобы.
Паводле пратаколу даручэн
няў  прэзідэнта,  ураду  РБ
прадпісана забяспечыць бу
даўніцтва  комплексу  дзяр
жаўных установаў на месцы
былой Нацыянальнай біблія
тэкі Беларусі. Гэты будынак
на вуліцы Чырвонаармейс
кай, 9  з’яўляецца архітэктур
ным  помнікам  эпохі  канст
руктывізму,  ён  унесены  ў
Дзяржаўны  спіс  гісторыка
культурных  каштоўнасцяў.
Знос  гэтага  будынку  пярэ
чыць законам і Канстытуцыі
РБ. Пра гэта нагадаў 1 ліпеня
ў сваім лісце ў Канстытуцый
ны суд старшыня Беларуска
га  дабраахвотнага  тавары
ства аховы помнікаў гісторыі
і культуры Антон Астаповіч.
Дарэчы,  сярод  установаў,
якія збіраюцца атабарыцца
на  месцы  бібліятэкі  –  той
самы Канстытуцыйны суд.

Улады, зразумела, працяг
ваюць  ваяваць  не  толькі  з
помнікамі культуры, але  і з
людзьмі, чыя дзейнасць не
ўпісваецца  ў  “прадпісаныя
рамкі”. 30 чэрвеня  7 сутак
арышту  і 350 тысяч штрафу
атрымаў  сябра  Аб’яднанай
грамадзянскай партыі Міхаіл

Пашкевіч ,  які  меўся  быць
назіральнікам на восеньскіх
выбарах у Палату прадстаўн
ікоў. Такім чынам ён быў па
караны за…сустрэчу з сяб
рамі на вакзале ў Гродне, дзе
яго затрымала міліцыя. Суд-
дзя Кастрычніцкага раённа
га суда Мінска Рыта Шаграй
спрабавала  зрабіць  пасяд
жэнне закрытым, а калі жур
налісты  і  прадстаўнікі  гра
мадскасці дамагліся, каб  іх
пусцілі на працэс, пачала ка
раць іх штрафамі за наймен
шую правіннасць.

Гэты суд – далёка не адзіны
выпадак рэпрэсіяў супраць
грамадскіх  актывістаў,  якія
маюць намер удзельнічаць у
выбарах, альбо назіраць за
імі. Тых самых выбарах, якія
кіраўнік дзяржавы ў інтэрв’ю
“КП  в  Беларуси”  абяцаў
зрабіць  узорнымі  для  ўсёй
Еўропы. Як стала вядома на
шай газеце, нядаўна ўладамі
была  канфіскавана  партыя
камп’ютэраў у адной з права
абарончых арганізацыяў. Ар
ганізацыя не спяшаецца аб
народаваць  гэты  факт.  Ат
рымліваецца, у Беларусі ўсё
спакойна. “Над усёй Іспаніяй
бясхмарнае неба”, — гэтыя
словы колісь сталі сігналам да
выступлення фашыстаў, якое
паклала пачатак грамадзянс
кай вайне у Іспаніі.

ЗАЎЗЯТАР з расійскім “трыкалорам” на плошчы падчас транс-
ляцыі паўфіналу ЧЕ, Мінск, 26 чэрвеня 2008 году.

СТАРЫ БУДЫНАК НАЦЫЯНАЛЬНАЙ БІБЛІЯТЭКІ Беларусі,
Мінск. Фота з архіву на сайце  nlb.by
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НІ КРОКУ НАЗАД, НІ КРОКУ НАПЕРАД
ЦІ ЗМЕНЯЦЬ СЁЛЕТНІЯ ВЫБАРЫ СІТУАЦЫЮ Ў БЕЛАРУСКІМ ГРАМАДСТВЕ?
Заканчэнне. Пачатак на стар.1

АПАНЕНТЫ: МЫ НЕ

ЗБІРАЕМСЯ ПАМІРАЦЬ!
На сённяшні дзень у адзі

ным спісе Аб’яднаных дэмак
ратычных сіл значацца прад
стаўнікі 11 палітычных і гра
мадскіх структур: Аб’яднаная
грамадзянская партыя, Бела
рускі  народны  фронт,
Партыя камуністаў беларус
кая, Беларуская сацыялдэ
макратычная партыя (Грама
да), Беларуская сацыялдэ
макратычная Грамада, кам
паніі “За свабоднае развіцце
прадпрымальніцтва”, “Мала
дога фронту”, аргкамітэты па
стварэнні Беларускай хрысц
іянскай партыі, Партыі свабо
ды і прагрэсу, Партыі працы,
жаночай партыі “Надзея”.

Нягледзячы на такі багаты
спіс, ужо можна падсумаваць,
што сярод кандыдатаў у дэпу
таты па 110 выбарчых акругах
па ўсёй краіне дамінуюць кад
ры БНФ, АГП, ПКБ і БСДП (Г).

Цікава, што ў гэтай выбар
чай  кампаніі  адмовіліся
ўдзельнічаць  60  вядомых
персон. Да мінусаў апазіцыі
можна  аднесці  і  той  факт,
што “Малады фронт”, выстаў
ляючы трох кандыдатаў у дэ
путаты ў адзіным спісе АДС,
публічна выказаўся за  ідэю
байкоту    выбараў.  Такую  ж
пазіцыю заняла і грамадская
ініцыятыва  “Хартыя97”.
Ініцыятары байкоту лічаць,
што лепш свае сілы сканцэн
траваць на фіксацыі нізкай
яўкі выбаршчыкаў.

Намеснік  старшыні  Бела
рускага  народнага  фронту
Віктар Івашкевіч з гэтым пасы
лам катэгарычна не згодны:

— Ідэя байкоту на нашым
палітычным полі, мякка ка
жучы,  няплённая.  На  сён
няшні момант проста няма
такіх сіл, якія маглі б забяс
печыць фіксацыю гэтай са
май нізкай яўкі. Ды і, сыход
зячы з досведу апошніх вы
барчых  кампаній,  вельмі
сумніўна, што людзі паваль

на  не  захочуць  ісці  на
ўчасткі для галасавання.

Пра  адмову  60  вядомых
персонаў удзельнічаць у вы
барах у якасці кандыдатаў у
дэпутаты. Мне падаецца, тут
запанаваў наступны падыход:
памірайце сёння, а мы пам
рэм заўтра. А мы не збіраем
ся паміраць! І ніхто за нас не
зробіць  таго,  што  трэба
рабіць сёння.

Паводле  словаў  Віктара
Івашкевіча, перад Аб’ядна
нымі дэмакратычнымі сіламі
стаяць дзве асноўныя задачы.

Папершае, трэба чарговы
раз  нагадаць  беларускаму
грамадству, што існуюць людзі
і арганізацыі, гатовыя прапа
наваць яму альтэрнатыўную
палітычную  і  эканамічную
стратэгію, распавесці пра рост
цэн, падаплёку адмены прыв
ілеяў для асобных катэгорый
грамадзянаў, перавагу інтэг
рацыі ў еўрапейскую суполь
насць перад існаваннем у са
юзнай з Расіяй дзяржаве.

Падругое,  АДС  павінны

не дапусціць змовы рэжыму
з  асобнымі  прадстаўнікамі
Еўрапейскага  Звязу,  якія
збіраюцца  падтрымліваць
рэжым нават без крокаў па
дэмакратычным  пераўтва
рэнні  краіны.  Такімі  кро
камі,  на  думку  Івашкевіча,
магло  б  для  пачатку  стаць
уключэнне ў 10—20 адсот
каў выбарчых камісій прад
стаўнікоў  апазіцыі.   На  яго
думку,  такім  чынам  можна
рэальна стварыць дэмакра
тычную фракцыю ў будучым
парламенце. У процілеглым
выпадку,  адзіным  правіль
ным  крокам  як  з  боку  апа
нентаў  уладаў  РБ,  так  і   з
боку  міжнароднай  суполь
насці  можа  лічыцца  толькі
непрызнанне вынікаў гэтых
выбараў.

ГЕНАДЗЬ БЕРТАШ

Пра тое, якія шанцы ёсць у апа-
зіцыі рэалізаваць сваю стра-
тэгію, і што мы атрымаем 28
верасня, чытайце ў наступ-
ным нумары нашай газеты.

ІНСТРУКЦЫЯ ДЛЯ ЛЮДЗЕЙ АБО ЛЮДЗІ ДЛЯ ІНСТРУКЦЫІ?
Стартавала выбарчая
кампанія. У гэты час
патэнцыйныя прэтэндэн-
ты ў кандыдаты, іх
давераныя асобы ўзгадва-
юць папярэднія выбарчыя
кампаніі. Гэта цяжка
забыць, бо на кожным
участку парушаецца
выбарчае заканадаўства, і
пры гэтым кожны старшы-
ня камісіі трактуе Выбар-
чы кодэкс па-свойму.

На  пытанне  пра  “най
больш злосных парушальні
каў  сярод  старшыняў
камісій” Уладзімір Вялічкін з
Брэста (балатаваўся на мяс
цовых  выбарах)  адказвае:
“Усе яны аднолькавыя. Але не
таму,  што  аднолькава  зло
сныя,  а  таму  што  ў  сваёй
дзейнасці выконваюць адныя
й тыя ж інструкцыі.  Інструк
цыі абсалютна канкрэтныя –
яны  тычацца  і  таго  як  пра

водзіць выбары, і таго, як ста
віцца да назіральнікаў. Такі
інструктаж праводзіцца ад
мысловымі інструктарамі пе
рад кожнымі выбарамі. А так
старшыні ўчастковых камісій
–  гэта  звычайныя  людзі,
вельмі шмат сярод іх дырэк
тараў  школ.  Наогул  гэта
кіраўнікі “працоўных калек
тываў”.

Так  і  хочацца  дадаць  –
звычайныя людзі, толькі вы
барчы працэс іх сапсаваў…

Сяргей Вакуленка, які на
апошніх мясцовых выбарах
быў даверанай асобай кан
дыдата ў дэпутаты Ўладзіміра
Вялічкіна,  узгадвае  Галіну
Фрыдрык  –  дырэктара
гімназіі № 2  у Брэсце: “Пры
падліку  галасоў  старшыня
камісіі, яе намесніца і сакра
тар выходзілі ў асобны пакой.
На  падставе  гэтага    на
зіральнікі падалі скаргу ў ак
руговую камісію. Самога пад

ліку галасоў назіральнікі не
бачылі, яны знаходзіліся на
адлегласці 1015 метраў ад
стала, дзе праводзіўся падлік.
А сам стол быў шчыльна зак
рыты спінамі сяброў камісіі.
У асабістым стаўленні  Галіны
Фрыдрык  да  назіральнікаў
негатыў быў поўны. Усё рабі
лася з выклікам, размаўляла
яна з назіральнікамі выключ
на павышаным тонам, з па
гардай. Я здзівіўся, як такі ча
лавек  можа  быць  дырэкта
рам гімназіі, выхоўваць дзя
цей,  кіраваць  вялікім  на
стаўніцкім калектывам”.
СТАНІСЛАЎ НЕЎМІРЖЫЦКІ

Ад рэдакцыі.
Можна,  вядома,  чакаць

лепшай палітычнай сітуацыі,
як з мора пагоды. Але людзі,
якія ажыццяўляюць у Бела
русі  “выбары”,  а  таксама
“правасуддзе”  ці  “нацыя
нальную бяспеку” ў выгляд

зе пераследу сваіх жа зем
лякоў  за  іх  погляды,  гэтыя
людзі гадаваліся паміж нас,
яны жывуць сярод нас  і ся
род  нас  карыстаюцца  пла
дамі сваёй “службы”. Давай
це  раскажам  пра  іх  на  ста
ронках  газеты  “Свабода”.
Дасылайце  нам  партрэты
нашых  землякоў,  якія  за
пэўныя выгоды альбо з якіх
небудзь  іншых  прычын  га
товыя на дзяржаўных паса
дах гандляваць сваім улас
ным  сумленнем  на  шкоду
нашай краіне, нашаму гра
мадству і ўсім нам. Беларусь
павінна  ведаць  не  толькі
сваіх герояў, але  і сваіх ан
тыгерояў,  што  ствараюць
перашкоды  на  нашым
агульным  шляху  да  дабра
быту,  дэмакратыі  і   правоў
чалавека.  Усе  канкрэтныя
факты з жыцця такіх людзей
мы  апублікуем  на  старон
ках нашага выдання.

№121, 3-9.7.2008 г.
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ДА ЕЎРАЗВЯЗУ ЯШЧЭ ДАЛЁКА
ІЗНОЎ ДВОЙКА

Беларусь апынулася сярод
найбольш  карумпаваных
краінаў свету. Прынамсі, так
сцвярджае міжнародная няў
радавая  арганізацыя
Transparency  International,
якая  нядаўна  апублікавала
свой штогадовы даклад пад
назвай “Барометр карупцыі”
(падрабязнасці  –  на  сайце
www.transparency.org).

Рэйтынг  карупцыйнасці
разлічваецца  на  падставе
звестак, атрыманых ад экс
пертаў 12 незалежных інсты
тутаў. Самы лепшы паказчык
– 10 балаў. На вяршыні рэй
тынгу  даверу  інвестараў  –
краіны, дзе хабарніцтва суст
ракаецца зусім рэдка. Пер
шыя  месцы  занялі  Данія,
Фінляндыя і Новая Зеландыя
– у іх па 9,4 бала. Латвія і Літва
атрымалі па 4,8 – яны занялі
адпаведна  5152  месцы  ў
рэйтынгу.

Карупцыйны індэкс Бела
русі склаў усяго 2,1 пункта
паводле 10бальнай шкалы.
Мы  на  150м  месцы.  Трэба
адзначыць, што гэта не самы
кепскі паказчык сярод краі
наў СНД. Такі самы рэйтынг
даверу – 2,1 пункта  у Азер
байджана, Казахстана, Кыр
гызстана, Таджыкістана. А ў
Туркменістана – 2,0 пункта.
(Двойку, дарэчы, атрымала і
сяброўская Венесуэла). У Расіі
рэйтынг крыху вышэй – 2,3
пункта. Ва Ўкраіны – 2,7. Са
мымі карупцыйнымі краінамі
свету прызнаныя Мьянма і Са
малі. У іх па 1,4 пункта.

ЕЎРОПА АДМАЎЛЯЕЦЦА

АД СТАЦЫЯНАРНЫХ

ТЭЛЕФОНАЎ
Бурнае развіццё мабіль

най  сувязі  ў  Беларусі  за
апошнія гады ахапіла амаль
усё насельніцтва краіны. Зда
валася б, чаго яшчэ жадаць?
А між тым, усё пазнаецца ў
параўнанні.

Жыхары краін Еўрапейс
кага Звязу ўсё часцей адмаў
ляюцца  ад  выкарыстання
фіксаванай тэлефоннай су
вязі – звыклых для ўсіх нас
хатніх тэлефонаў. Іх замяняе
мабільная альбо інтэрнэтсу
вязь.  Пра  гэта  сведчаць
вынікі апытання, прадстаўле
ныя нядаўна Еўракамісіяй.

Паводле іх, сёння 24% се
м’яў у Еўропе выкарыстоўва
юць выключна мабільную су
вязь.  Пры  гэтым  у  новых
краінах  ЕЗ  –    Літве,  Латвіі  і
Польшчы такіх сем’яў 39%. У
краінах  “старой  Еўропы”
крыху меней – 20%. Выклю
чэнне складаюць Фінляндыя
(61%) і Партугалія (48%).

22% апытаных сем’яў вы
карыстоўваюць для тэлефа
наванняў  Інтэрнэт, пры гэ
тым часцей за ўсіх – у Латвіі
(58%),  Літве  (51%),  Чэхіі
(50%), Польшчы (49%) і Бал
гарыі (46%).

Паводле вынікаў даследа
вання, сёння 49% сем’яў у Еў
ропе маюць доступ да Інтэр
нэту, пры гэтым 36% карыс
тальнікаў маюць так званае
шырокапалоснае падлучэн

Суседзі

не.  59%  маюць  доступ  да
Інтэрнэту  праз  лініі  ADSL
(хуткасную сувязь).

Асобна варта адзначыць,
што паслугі Інтэрнэтсувязі ў
Беларусі – самыя дарагія ў
Еўропе. (У сярэднім удвая вы
шэй, чым у Расіі.) Так што нам
да Еўразвязу яшчэ далёка.  І
Інтэрнэттэлефанія прыйдзе
да  нас  не  хутка.  Хіба  што
цэны знізяцца.

УКРАІНУ – У НАТА
Каля  Адэсы  прыхільнікі

ПаўночнаАтлантычнага аль
янсу днямі ўсталявалі намёты.

Мы прывыклі на экранах
БТ бачыць пратэсты ўкраін
цаў  супраць  “агрэсіўнага
блоку”. Аднак, нягледзячы на
спробы беларускіх і расійскіх
СМІ  давесці,  быццам  боль
шасць  украінцаў  выступае
супраць НАТО, насамрэч сіту
ацыя неадназначная. Хапае і
праціўнікаў,  і прыхільнікаў
Альянсу.

Першыя  пяць  намётаў
паўсотні прыхільнікаў раз
гарнулі каля пасёлка Чарна
морскае  пад  Адэсай,  блізу
якой у ліпені пройдуць шмат
нацыянальныя  марскія  ву
чэнні “СіБрыз – 2008”.

Днямі генеральны сакра
тар НАТО Яап дэ ХоопСхефер
нядаўна наведаў Кіеў з паспя
ховым афіцыйным візітам.

Паўночнаатлантычны аль
янс  зараз  праводзіць  ва
Ўкраіне маштабную інфарма
цыйную  кампанію  з  мэтай
разбурыць стэрэатыпы, якія
засталіся яшчэ з часоў “халод

най вайны”. Адзін з  іх – што
Ўкраіне, каля яна ўвойдзе ў
Альянс, давядзецца, маўляў,
пасылаць сваіх салдат у “гара
чыя кропкі” – Афганістан ці
Ірак.  Не,  рашэнне  аб  гэтым
прымае  ў  кожным  выпадку
ўрад кожнай краіныўдзельн
іцы. Ці, скажам, ёсць апасенні,
што пасля ўступлення ў НАТО
Ўкраіна вымушана будзе раз
мясціць на сваёй тэрыторыі
войскі НАТО. І гэта няпраўда,
бо ў НАТО няма сваіх войскаў.
Узброеныя  сілы  Альянсу  –
гэта і ёсць войскі краінаўуд
зельніц. Так што ва Ўкраіне
былі і застануцца свае ўзбро
еныя сілы. Большасць сярод
тых, хто падтрымлівае ўступ
ленне сваёй краіны ў Альянс,
складаюць моладзь і людзі ся
рэдняга веку.

Падрыхтаваў АЛЕГ МАНАЛЕГ МАНАЛЕГ МАНАЛЕГ МАНАЛЕГ МАН

БЕЗ ПОДПІСУ. Фота з архіву.

ІНТЭРНЭТ-РЭФЕРЭНДУМ СМІ
У  мінулым  нумары  на

шай газеты мы паведамлялі
пра  акцыю  пратэсту,  якую
ініцыявала Беларуская аса
цыяцыя журналістаў. Нека
торыя  інтэрнэтсайты пры

пынілі  сваю  працу  на  адну
гадзіну,  многія  размясцілі
на  іх чорныя банеры. Такім
чынам  удзельнікі  акцыі
пратэставалі  супраць  уня
сення жорсткіх паправак у

Закон аб СМІ, якія абмяжо
ўваюць свабоду слова.

Пасля  гэтага  на  сайце
БАЖ (www.baj.by) было арга
нізавана апытанне адносна
некаторых палажэнняў зако

напраекта, які ўступіць у сілу
пасля падпісання яго кіраўн
іком дзяржавы. Вось вынікі
інтэрнэтрэферэндума на 2
ліпеня 2008 году.

Графіка baj.by.
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АД “ПАЦУКОЎ” ДА “ВЫБУХАЎ”
АЛЬБО ЧОРНАЯ ДАТА ДЛЯ КАМУНІСТАЎ

Віктар Чыкін у тыднёвіку
“7 дней” абрынуў свой сар
казм на галовы літоўскіх пар
ламентарыяў, якія законам
забаранілі публічнае выкары
станне нацысцкай і савецкай
сімволікі.

“17 июня вполне заслужива-
ет именоваться черным днем
литовского парламентариз-
ма. Не ясно лишь, зачем пона-
добилось так спешно прини-
мать этот абсолютно сы-
рой и, со всех точек зрения, со-
мнительный документ (…)
Однако, сказав А, запрещая
символы советской эпохи, де-
путаты сейма, как честные
люди, должны сказать и Б,
отказавшись от всего насле-
дия “проклятого оккупацион-
ного режима”, а не только от
его символики.

Напомню, что, благодаря
Советскому Союзу, Литва
имеет в своем составе сто-
лицу Вильнюс (отнята у по-
ляков и передана Литовскому
государству Сталиным в
1940 г.), крупнейший морской
порт Клайпеду (отнята у
немцев и присоединена к Лит-
ве в 1945 г.), часть т.н. “су-
валкского выступа” (выкупле-
на “преступным” советским
режимом у Германии в 1940
году для Литвы) и часть бе-
лорусских земель (переданы в
дар Литве в честь ее вступ-
ления в СССР в 1940 г.).

Нет, я не призываю ото-

брать все это у Литвы. Поче-
му бы ей самой добровольно не
вернуть подарки “оккупацион-
ного коммунистического режи-
ма”? Или слабо?”

Шаноўнага спадара Чыкіна
абражае знак роўнасці паміж
свастыкай  і  чырвонай  зор
кай. Цяжка камуністу зразу
мець чалавека, сям’ю якога
расстралялі, маёмасць абра
бавалі, а краіну акупавалі. Не
ведаю, як гэты закон будзе
выконвацца, але за чарговае
і гучнае прыцягненне ўвагі
да злачынстваў пад знакам
чырвонай зоркі літоўскім дэ
путатам  хочацца  сказаць
“дзякуй”. Прынамсі, літоўскія
дзеткі  атрымаюць  урок  на
тэму “што такое кепска”.

А што да прапановаў не
шта некаму аддаць, дык чаму
б Расіі не вярнуць для пачатку
Курыльскія выспы Японіі? Ці
вайна яшчэ не скончылася?

Уладзімір  Кажэўнікаў  у
“Белорусской военной газе
те”, дарэчы, палохае чытачоў
абліччам беларускай апазцыі.
Чым бліжэй выбары, тым тое
аблічча ў афіцыйных артыку
лах  становіцца  ўсё  больш
крывавым і пачварным.

“Вернемся к конкретным,
подтвержденным докумен-
тами фактам. В программе
“Панорама недели” Первого
национального канала Бело-
русского телевидения был
показан сюжет о подготовке

белорусских боевиков в лес-
ных военизированных лагерях
украинскими националиста-
ми из организации УНА-УНСО.
Центр их вербовки выявлен в
Могилеве. Боевиков обучают
захвату заложников, внезап-
ному нападению на населен-
ные пункты, приемам раз-
ведки и маскировки. Занятия
проводят головорезы, про-
шедшие “горячие точки”. А
финансирует их американс-
кий Национальный демокра-
тический  институт – Эн-
Ди-Ай – через некий тай-
ный “Киевский офис Дэвида
Гамильтона”.

Нечто подобное уже было
и в Беларуси – накануне пре-
зидентских выборов в 2006
году. В подготовке действий
белорусской оппозиции уча-
ствовали тогда граждане
Грузии. Для дестабилизации
ситуации они были готовы
организовать в Минске в
день голосования несколько
взрывов”.

Як тут не ўзгадаць братоў
Вайнераў: “Табе, начальнік,
не карціны, табе кніжкі пісаць
трэба”. Сапраўды, няма мяжы
фантазіі. Пачыналі з дохлых
пацукоў, дайшлі да выбухаў.
Што мы пачуем ў 2011м? Што
Мілінкевіч танк прыкупіў? А
Вячорка прайшоў курс мала
дога байца ў Іраку?..

А газета “Советская Бело
руссия” ўгледзела правака

цыю  ў  факце  з’яўлення  на
цэнтральнай  плошчы  ў
Мінску людзей, якія хварэлі
за  Іспанію  ў  паўфінальным
матчы Еўра2008.

“Ведь прекрасно знали мес-
тные “испанцы”, что их де-
монстрация вызовет ответ-
ную реакцию. Значит, специ-
ально решили выделиться,
чтобы на ровном месте со-
здать конфликт? Значит,
провокаторы?

Бойцы полка милиции спе-
циального назначения ГУВД
Мингорисполкома решили
вмешаться в ситуацию, что-
бы не дошло до драки. “Испан-
цев” они взяли в кольцо. Когда
был забит второй гол, над
площадью стали летать бу-
тылки. К счастью, никто не
пострадал... Но несколько де-
сятков молодых людей, ре-
шивших “выделиться”, все же
увели подальше от телевизи-
онного экрана. “Отконвоиро-
вали” через подземный пере-
ход и отпустили”.

Я  разумею,  што  ў  нашай
краіне хварэць дазваляецца
выключна за Беларусь ці за
Расію, а больш – ні за каго.
Што чырвонажоўтачырво
ны сцяг – гэта “незарэгістра
ваная сімволіка”. Вось толькі
чаму кіданне шкляных бутэ
лек у “іспанцаў” не трактуец
ца як правакацыя ці хоць бы
як хуліганства?

АЛЕСЬ КАНЮЦІЧ

Саюздрук

РадыёхваліЧЫТАЕМ БЫКАВА
АБО НЕ СПРАБУЙЦЕ ЗРАБІЦЬ РАЙ НА ЗЯМЛІ

Увесь  чэрвень  на  Радыё
Свабода была цікавая пера
дача – розныя людзі чыталі
Васіля Быкава. Чыталі невялі
чкія фрагменты твораў, якія
ім асабіста любыя і дарагія. У
выніку слухач дазнаваўся не
шта новае і пра Быкава, і пра
яго творы, і пры таго чалаве
ка, які чытаў. Такая перадача,
гэткі кніжны компас, магла б
і далей існаваць на радыёх

валях. Нехта мне запярэчыць:
а ці не будзе тут перабору з
літаратурай?

Каб не было гэтага пера
бору, я прапаную ў перадачу
“Дом літаратара” запрашаць
не толькі пісьменнікаў, але і
мовазнаўцаў. Бо пагаварыць
ёсць пра што.

На  мінулым  тыдні  парла
мент РБ прыняўтакі закон аб
рэформе  правапісу.  Радыё

Свабода звярнулася з пытан
нем да дэпутата Здановіча, на
вошта гэта было патрэбна. Ён
сказаў:  “Гэта  можна  пара
ўнаць, як той біблейскі прык
лад, калі людзі будавалі вялі
кую вежу, каб дабрацца да ня
бёсаў, а пасля Гасподзь паблы
таў іхныя мовы – і вежа заста
лася  недабудаванай”.  Госць
“Начной  Свабоды”  Зміцер
Саўка адкаментаваў гэта па

свойму, як філолаг. А я, хоць і
не святар, звярну ўвагу дэпута
та  Здановіча  на  рэлігійны
змест  ягонага  параўнання.
Выходзіць, тым біблейскім на
родам не ўдалося збудаваць
Вавілонскую вежу, а мы тут яе
цяпер збудуем і залеземтакі ў
той  рай.  Але  не  спрабуйце
зрабіць рай на зямлі, не будзь
це такімі саманадзейнымі.

СЯРЖУК ВІТУШКА
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ІТАЛЬЯНСКАЕ ХРЫСЦІЯНСТВА
ЖЫЦЦЁ – НЕ ПРАКРУСТАВА АХВЯРА

Не памылюся, калі скажу,
што лідэр “Маладога фрон
ту” Павел Севярынец за ка
роткі час стаўся адной з са
мых  адметных  постацяў  у
жыцці  сучаснай  Беларусі.
Гатоўнасць  ісці  да  канца  ў
адстойванні  сваіх  ідэалаў,
бескампраміснасць, да таго
ж,  немалы  літаратурны  та
лент? – усё гэта не можа не
выклікаць павагу.

Тое, што такога чалавека
разпораз кідаюць за краты,
красамоўна сведчыць аб ха
рактары рэжыму, які пануе ў
краіне. Гвалт замест дыскусіі
– традыцыя любой дэспатыі.

А спрачацца ёсць аб чым.

Нават калі ты з кімсь па той
самы бок барыкады.

Справа ў тым, што праз усе
тэксты, інтэрв’ю і выказванні
Севярынца  “чырвонай
ніткай” праходзіць адна ідэя
–  выратаванне  Беларусі  ва
ўсеагульным  звароце  да
хрысціянскіх ідэалаў. Бяда ж
у  тым,  што  ўсякі  ідэал  –  як
лінія  далягляду.  Колькі  ні
йдзі, усё роўна не дасягнеш...

Хрысціянства – не больш і
не  менш  як  адна  з  вялікіх
рэлігій.  А  няма  і  быць  не
можа ані рэлігіі, ані тэорыі,
якая  б  змясціла  ў  сабе  ўсё
жыццё. Жыццё заўсёды будзе
шырэйшым, і прыхільнікі лю
бой  сістэмы  рана  ці  позна
вымушаны  станавіцца  на
шлях  Пракруста.  Толькі
жыццё – не пракрустава ах
вяра, яно само каго заўгодна
“падкароціць”.

Ёсць такі страйк – “італь
янскі”. Людзі прыходзяць на
свае  рабочыя  месцы,  але  ў
вытворчым  працэсе  прыт
рымліваюцца  літаральна
кожнага пункту інструкцыі  і
правілаў  тэхнікі  бяспекі.  І
праца спыняецца, бо нават

Стрэмкі

самыя разумныя правілы не
могуць прадугледзець усё.

Тое  ж  і  з  хрысціянскімі
“інструкцыямі”. Яны высака
родныя, але жыццё пастаян
на змушае да іх парушэння.

“Шануй бацьку і маці”. Ня
даўна ўся Літва здрыганула
ся ад нечуванага злачынства
– маці сваімі рукамі задушы
ла дваіх уласных дзяцей. Як
могуць  такую  маці  любіць
тыя дзеці, што засталіся жы
вымі?  Як  шанаваць  бацьку
дачцы таго аўстрыяка, якую
ён сем гадоў трымаў у сута
рэнні і гвалціў? “Не крадзі”. А
як не красці ў калгасе, калі ў
цябе ўсё адабрана? Як без гэ
тага выжыць? “Не забівай”. Ці
пра гэта гавораць вайсковыя
капеланы сваім жаўнерам пе
рад бітвай? (Увогуле – ці   не
вяршыня абсурду, калі святар
просіць Бога дапамагчы па
рушаць Ягоны асноўны запа
вет!) “Сем разоў па сем пра
бач”. То мо не трэба шукаць
забойцаў  Ганчара  і  Заха
ранкі? Аб’явім – мы вам усё
прабачылі, жывіце спакойна!
І за ГУЛАГ, і за Курапаты пра
бачым? Не атрымліваецца?

Але ў Святым Пісанні нідзе
не сказана – у пэўных выпад
ках дазваляецца і забіваць, і
красці, і помсціць. Там адназ
начнае НЕ.

Было ўжо ўсё, было. Спрэс
хрысціянская Еўропа, дзе ка
ралі  і  імператары гэтаксама
баяліся алучэння ад царквы,
як потым сакратары абкамаў
– партбілет пакласці. Але ўсе
войны  –  ад  Стогадовай  да
Першай  сусветнай  былі
паміж хрысціянамі.

І цяпер – у самай хрысці
янскай краіне Еўропы судзяц
ца два шчырыя каталікі, два
прэзідэнты, два смяротныя
ворагі, два Лехі – Валэнса  і
Качыньскі.  І  генерала  Яру
зэльскага судзяць.  І ніхто й
не заікаецца аб прабачэнні.

Немагчыма рабіць штось
канкрэтнае і застацца ідэаль
ным. І “святы старац”, выцяг
нуты з пячоры і пасаджаны ў
крэсла прэзідэнта, быў бы не
лепшым за іншых кіраўнікоў.

Усе мы ходзім па грэшнай
зямлі. І калі позірк скіраваны
толькі  ўгару,  так  лёгка  на
ступіць на граблі...

АЛЕГ АБЛАЖЭЙ

Фотафакт

ПРЭЗІДЭНЦКІ НУМАР .  На
месцы былога гатэля
«Свіслач» у беларускай сталі-
цы  адкрыўся гатэль Crowne
Plaza Minsk. Кошт пражывання
— ад 210 еўра за суткі ў нума-
ры «Стандарт»  да 715 еўра —
у  «Прэзідэнт Люкс». Мінск, 28
чэрвеня 2008 году.

Тое ж і з
хрысціянскімі

“інструкцыямі”.
Яны

высакародныя,
але жыццё

пастаянна
змушае да іх

парушэння
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3. Вожык – Антывожык
Галоўны Бюракрат нарадзіўся ў 1954

годзе. Татэм года – Вожык. Вожык паві
нен шукаць праўду, пратыкаць калюч
камі цемру. А што тады рабіць з заявай
ГБ пра тое, што ягоны бацька загінуў на
мінулай вайне  і сотнямі  іншых краса
моўных прыкладаў хлусні? Аднак дамо
слова П. Глобу.

“Вожык гэта вельмі добры звер, але
ён драпежнік, хоць і дробны, але дра
пежнік, і ён калючы і востры, ён асаблі
ва бачыць усю несправядлівасць. Таму
калючасць характару Вожыку ўласці
вая... Вожык уедлівы, вельмі датошны,
паўсюль яму трэба пранікнуць, усё да
дробязяў дабіць, усё пракалоць, пры
хапіць усё, што дрэнна ляжыць...”

Сапраўды, ГБ неверагодна калючы.
Але ці ва ўсё ён унікае? Узяць, да прык
ладу, яго дэпутацкую дзейнасць у анты
карупцыйнай камісіі. Замест сапраўдна
га змагання з карупцыяй адны агульныя
фразы. Наезд на Шушкевіча за “скрыню
цвікоў” нельга браць ва ўлік. Многія эк
сперты лічаць, што прынцып знаход
жання чынавенства ў цяперашняй улад
зе — наяўнасць кампрамату.

А  ці  ўсё  ён  імкнецца  да  дробязяў
дабіць? Калі казаць пра гістарычную
сімволіку, апазіцыю, незалежную прэсу,
матчыну мову, на якой яго вучылі ў вяс

ковай школе, тады так. Але ці дабіў ён
беларускую карупцыю? Ці можа, наш га
лоўны фізкультурнік дабіў п’янства?

“... любіць ухапіць усё, што дрэнна ля
жыць...” Вядома, П.Глоба меў на ўвазе
гаспадарлівасць Вожыка. І калі б ГБ быў
публічным чалавекам, мы б ведалі прык
лады яго бытавых паводзінаў, ну, ска
жам, ішоў праз лес і прынёс кошык гры
боў. А так даводзіцца чытаць апазіцый
ныя СМІ. А там пішуць пра непадкант
рольны парламенту фонд прэзідэнта,
памерам каля 12 мільярдаў еўра.

Далей: “... Вожык смелы звер...”  Згад
ваюцца раз’езды ГБ па краіне, калі ў
мясцовай  міліцыі  адбіраюць  зброю,
усюды  сноўдае  ахова,  а  людзям  з
бліжэйшых  дамоў  забараняюць  вы
ходзіць на балконы.

“... хоць і дробны, але драпежнік...” Я
ніколі ў афіцыйных СМІ не сустракаў
звестак пра рост ГБ. Калі меркаваць па
фота, дык здаецца, што ён двухметровы
гігант. Сведкі кажуць, што яго рост 185
см. Не такі ўжо малы. Але калі яго піяр
шчыкі робяць яго двухметровым гіган
там, гэта лішні раз сведчыць пра неадпа
веднасць татэму. Каб ГБ паводле росту
адпавядаў татэму Вожыка, яны мусілі б,
наадварот, змяншаць яго рост, каб ён
выглядаў не нашмат вышэй за Пуціна ці
Буша. А так атрымліваецца агромністы
Вожык, нібы пасля Чарнобылю.

Падобная  сітуацыя  і  з  іншымі

знешнімі характарыстыкамі. Вось што
піша пра гэта П.Глоба: “Такім чынам, ха
рактар Вожыка вы запомнілі. Антыта
тэм, вядома, не можа быць такім вос
трым; калі ў Вожыка заўсёды вострань
кая  пыска,  дык  у  антытатэма  –  пыса
блінам, у яго заўсёды прылізаныя вала
сы, сальныя. Больш за тое, ён часта лы
сее.  Вось  ужо  аблысенне  дакладна
робіць вас антытатэмам Вожыка. Анты
татэм Вожыка такі расплывісты, блінапа
добны і лысы”.

Ці адпавядае ГБ свайму татэму ці на
адварот і якая ў яго харызма (дадзеная
светлымі сіламі ці гэта праява сілаў зла),
мяркуйце самі. А я перайду да іншых ас
тралагічных фактараў.

ІГАР СУХАРУКАЎ
Працяг будзе.
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